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前言

21世纪初的5至10年是我国国民经济和社会发展的重要时期，也是信息产业快速发展的关键时期。
在我国加入WTO后的今天，培养一支适应国际化竞争的一流IT人才队伍是我国高等教育的重要任务之
一。
信息科学和技术方面人才的优劣与多寡，是我国面对国际竞争时成败的关键因素。
当前，正值我国高等教育特别是信息科学领域的教育调整、变革的重大时期，为使我国教育体制与国
际化接轨，有条件的高等院校正在为某些信息学科和技术课程使用国外优秀教材和优秀原版教材，以
使我国在计算机教学上尽快赶上国际先进水平。
电子工业出版社秉承多年来引进国外优秀图书的经验，翻译出版了“国外计算机科学教材系列”丛书
，这套教材覆盖学科范围广、领域宽、层次多，既有本科专业课程教材，也有研究生课程教材，以适
应不同院系、不同专业、不同层次的师生对教材的需求，广大师生可自由选择和自由组合使用。
这些教材涉及的学科方向包括网络与通信、操作系统、计算机组织与结构、算法与数据结构、数据库
与信息处理、编程语言、图形图像与多媒体、软件工程等。
同时，我们也适当引进了一些优秀英文原版教材，本着翻译版本和英文原版并重的原则，对重点图书
既提供英文原版又提供相应的翻译版本。
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内容概要

　　 UNIX是一类功能强大的主流操作系统。
本书从初学者的角度介绍了UNIX的系统概念及其命令的使用，阐述的内容都是针对初学者完成日常
工作所必需的各个方面，涉及UNIX系统的常用命令、UNIX文件系统、vi编辑器和Emacs编辑器
、UNIX通信工具、shell命令和程序开发，以及一些更为深入的UNIX命令。
书中还介绍了Linux操作系统以及Bourne Again Shell命令等。
本书帮助读者由浅入深、循序渐进地学习UNIX，形成清晰的概念，并且避免了直接罗列复杂的命令
格式。
 　　本书可作为UNIX课程的教学用书或参考书，也可供使用UNIX的科技工作进阅读和参考
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章节摘录

插图：The shell is the parent' process, and when created, the Is program becomes the child process. The parent
process (shell) cals fork. The fork routine duplicates the parent (shell) process, and if the creation of the child
process is successful, assigns the child process a P!D and adds it to the system process table. Next, the parent
receives the child PID, the child receives code zero, and control is returned to the parent. The shell calls the wait
routine and goes to the wait state (goes to sleep). Meanwhile, the child gets control and calls exec to overlay the
child process area with the new program——in this case Is, the command you typed. Now Is carries out the
command. It lists your current directory filenames, and when it is finished processing, it calls exit. Thus the child
dies.The death of the child generates an event signal. The parent process (shell) is waiting for this event. It is
awakened and gets control. The shell program continues, starting execution from the same address it was at before
going to sleep (recall that this address was stored in the process table system data area as return address), and the
prompt is displayed.What happens if the child is a background process? In that case, the parent (shell) does not call
the wait routine; it continues in the foreground, and you see the prompt right away.What creates the first parent
and child processes? When UNIX is booted, the init process is activated. Next, init creates one system process for
each terminal. Thus, init is the original ancestor to all the processes in the system. For example, if your system
supports 64 concurrent terminals, then init creates 64processes. When you log in to one of these processes, the
login process executes the shell Later, when you log out (when the shell dies), init creates a new login process.

Page 6



第一图书网, tushu007.com
<<UNIX初级教程>>

编辑推荐

《UNIX初级教程(第5版)(英文版)》：国外计算机科学教材系列。
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